

Российский государственный гуманитарный университет
Russian State University for the Humanities



Российский государственный гуманитарный университет
Институт языкознания Российской Академии наук

Вопросы языкового родства

Международный научный журнал

№ 17, часть 3—4 (2019)

ВЯР

Москва 2019

Russian State University for the Humanities
Institute of Linguistics of the Russian Academy of Sciences

Journal of Language Relationship

International Scientific Periodical

N^o 17, issue 3–4 (2019)



Moscow 2019

Редакционный совет:

Х. АЙХНЕР (Вена) / председатель

В. БЛАЖЕК (Брно)

У. БЭКСТЕР (Анн Арбор)

В. Ф. ВЫДРИН (Париж)

М. ГЕЛЛ-МАНН (Санта-Фе)

Ф. КОРТЛАНДТ (Лейден)

А. ЛУБОЦКИЙ (Лейден)

Дж. МЭЛЛОРИ (Белфаст)

А. Ю. МИЛИГАРЕВ (Москва)

Л. ХАЙМАН (Беркли)

Редакционная коллегия:

В. А. ДЫБО (главный редактор)

Г. С. СТАРОСТИН (заместитель главного редактора)

Т. А. МИХАЙЛОВА (ответственный секретарь)

А. В. ДЫБО

С. В. КУЛЛАНДА

М. А. МОЛИНА

М. Н. САЕНКО

И. С. ЯКУБОВИЧ

Журнал основан К. В. БАБАЕВЫМ

Advisory Board:

H. EICHNER (Vienna) / Chairman
W. BAXTER (Ann Arbor, Michigan)
V. BLAŽEK (Brno)
M. GELL-MANN (Santa Fe, New Mexico)
L. HYMAN (Berkeley)
F. KORTLANDT (Leiden)
A. LUBOTSKY (Leiden)
J. P. MALLORY (Belfast)
A. YU. MILITAREV (Moscow)
V. F. VYDRIN (Paris)

Editorial Staff:

V. A. DYBO (Editor-in-Chief)
G. S. STAROSTIN (Managing Editor)
T. A. MIKHAILOVA (Editorial Secretary)
A. V. DYBO
S. V. KULLANDA
M. A. MOLINA
M. N. SAENKO
I. S. YAKUBOVICH

Founded by Kirill BABAEV

Вопросы языкового родства: Международный научный журнал / Рос. гос. гуманитар. ун-т; Рос. акад. наук. Ин-т языкознания; под ред. В. А. Дыбо. — М., 2019. — № 3—4 (17). — x + 172 с.

Journal of Language Relationship: International Scientific Periodical / Russian State University for the Humanities; Russian Academy of Sciences. Institute of Linguistics; Ed. by V. A. Dybo. — Moscow, 2019. — № 3—4 (17). — x + 172 p.

ISSN 2219-3820

<http://www.jolr.ru/>
gstarst@rinet.ru

Дополнительные знаки: С. Г. Болотов
Add-on symbols by S. G. Bolotov

Подписано в печать 10.06.2019. Формат 60×90/8.
Бум. офсетная.
Тираж 1050 экз. Заказ №511

Издательский центр
Российского государственного гуманитарного университета
125993, Москва, Миусская пл., 6
www.rggu.ru
www.knigirggu.ru

Table of Contents / Содержание

Table of Contents / Содержание	vii
Contributors / Сведения об авторах	ix
Note for Contributors / Будущим авторам	x

Issue 2 / Часть 2

Articles / Статьи

<i>Albert Davletshin</i> . Laryngealized consonants and laryngealized vowels in the history of the Totonacan languages of Mexico	177
[<i>А. И. Давлетшин</i> . Ларингализованные согласные и ларингализованные гласные в истории тотонакских языков Мексики]	
<i>Ilya Egorov</i> . The origin and synchronic status of mid front vowels in Kazym Khanty	197
[<i>И. М. Егоров</i> . Происхождение и синхронный статус передних гласных среднего подъема в казымском диалекте хантыйского языка]	
<i>Ilya Gruntov, Olga Mazo</i> . Mongghul, Mangghuer and beyond: estimating the proximity.	210
[<i>И. А. Грунтов, О. М. Мазо</i> . К вопросу об оценке языкового расстояния между монгульским, мангурским и другими монгольскими диалектами]	
<i>Bartomeu Obrador-Cursach</i> . On the place of Phrygian among the Indo-European languages	233
[<i>Бартомеу Обрадор-Курсач</i> . К вопросу о месте фригийского языка в индоевропейской семье]	
<i>А. Ю. Милитарев</i> . Этимология и лексическая реконструкция для древней и древнейшей истории ближневосточно-северноафриканско-средиземноморского ареала.	246
[<i>Alexander Militarev</i> . Some implications of etymology and lexical reconstruction for the history and pre-history of the Near Eastern / North African / Mediterranean area]	

Issue 2 / Часть 2

Articles / Статьи

<i>Anton Kogan</i> . On possible Dardic and Burushaski influence on some Northwestern Tibetan dialects	263
[<i>А. И. Коган</i> . О возможном влиянии дардских языков и языка бурушаски на северозападные диалекты тибетского языка]	
<i>Anastasiya Krylova</i> . Areal features of the 110-item wordlist of the Indo-Aryan languages of the South Odisha.	285
[<i>А. С. Крылова</i> . Ареальные особенности 110-словного списка по индоарийским языкам Южной Одисши]	

<i>Maria Molina</i> . Degrees of comparison in Hittite and Luwian.....	297
[<i>M. A. Молина</i> . Степени сравнения в хетто-лувийских языках.]	
<i>E. A. Ренковская</i> . История одного послелога: проблемы этимологического анализа элементов послеложно-падежной системы в новоиндийских языках.....	310
[<i>Evgeniya Renkovskaya</i> . The story of one postposition: etymological analysis issues with certain elements of the postpositional system in New Indo-Aryan languages]	
<i>M. H. Саенко</i> . Праславянские лексемы *p̥rsi и *gr̥dъ: семантика и этимология.....	319
[<i>Mikhail Saenko</i> . Proto-Slavic *p̥rsi and *gr̥dъ: semantics and etymology]	
<i>A. A. Трофимов</i> . К вопросу об отражении долгих слоговых сонантов в латинском языке.....	341
[<i>Artem Trofimov</i> . On the reflexes of long syllabic consonants in the Latin language]	

Contributors

Albert DAVLETSHIN — candidate of sciences (History), senior researcher, International Centre of Anthropology, Higher School of Economics (Moscow), aldavletshin@mail.ru

Ilya EGOROV — researcher, School for Advanced Studies in the Humanities, RANEPA (Moscow), i.m.jegorow@gmail.com

Iliа GRUNTOV — candidate of sciences (Philology), senior researcher, Institute of Linguistics, Russian Academy of Sciences (Moscow), altaica@yandex.ru

Anton KOGAN — candidate of sciences (Philology), researcher, Department of Asian and African languages, Institute of Oriental Studies of the Russian Academy of Sciences (Moscow), kogan_anton@yahoo.com

Anastasiya KRYLOVA — researcher, Department of Asian and African languages, Institute of Oriental Studies of the Russian Academy of Sciences (Moscow), krylova_anastasi@bk.ru

Olga MAZO — researcher and senior professor, Department of History and Philology of the Far East, Institute of Eastern Cultures and Antiquity, RSUH (Moscow); professor, Insti-

tute of Eastern Cultures and Antiquity, HSE (Moscow), olga_mazo@list.ru

Alexander MILITAREV — doctor of sciences (Philology), professor, Center of Ancient Eastern research, Institute for Oriental and Classical Studies, RSUH (Moscow), amilitarev@gmail.com

Maria MOLINA — junior researcher, Institute of Linguistics, Russian Academy of Sciences (Moscow), maria.lakhuti@gmail.com

Bartomeu OBRADOR-CURSACH — PhD, lecturer, Institut del Pròxim Orient Antic, Universitat de Barcelona, obradorcursach@gmail.com

Evgeniya RENKOVSKAYA — junior researcher, Institute of Linguistics, Russian Academy of Sciences (Moscow); research assistant, Institut of Oriental Studies of the Russian Academy of Sciences (Moscow), jennyrenk@gmail.com

Mikhail SAENKO — candidate of sciences (Philology), junior researcher, Institute of Slavic studies of the Russian Academy of Sciences, Moscow, veraetatis@yandex.ru

Artem TROFIMOV — researcher, School for Advanced Studies in the Humanities, RANEPA (Moscow), artemii.trofimov@gmail.com

Сведения об авторах

ГРУНТОВ, Илья Александрович — канд. филол. наук, ст. науч. сотрудник отдела урало-алтайских языков Института языкознания РАН, altaica@yandex.ru

ДАВЛЕТШИН, Альберт Иршатович — канд. истор. наук, ст. научный сотрудник Международного центра антропологии факультета гуманитарных наук ВШЭ (Москва), aldavletshin@mail.ru

ЕГОРОВ, Илья Михайлович — научный сотрудник Лаборатории востоковедения и сравнительно-исторического языкознания ШАГИ РАНХиГС (Москва), i.m.jegorow@gmail.com

КОГАН, Антон Ильич — канд. филол. наук, науч. сотрудник Отдела языков Азии и Африки Института востоковедения РАН (Москва), kogan_anton@yahoo.com

КРЫЛОВА, Анастасия Сергеевна — научный сотрудник Института востоковедения РАН (Москва), krylova_anastasi@bk.ru

МАЗО, Ольга Михайловна — науч. сотрудник, ст. преп. кафедры Истории и филологии Дальнего Востока ИВКА РГГУ (Москва), доцент Института классического Востока и античности ВШЭ (Москва), olga_mazo@list.ru

МИЛИТАРЕВ, Александр Юрьевич — доктор филол. наук, проф. ИВКА РГГУ (Москва), amilitarev@gmail.com

МОЛИНА, Мария Александровна — младший научный сотрудник Института языкознания РАН (Москва), maria.lakhuti@gmail.com

ОБРАДОР-КУРСАК, Бартомеу — PhD, преподаватель Института древнего Ближнего Востока, Университет Барселоны, obradorcursach@gmail.com

РЕНКОВСКАЯ, Евгения Алексеевна — младший научный сотрудник Института языкознания РАН (Москва), лаборант-исследователь Института востоковедения РАН (Москва), jennyrenk@gmail.com

САЕНКО, Михаил Николаевич — канд. филол. наук, мл. науч. сотрудник Института славяноведения РАН (Москва), veraetatis@yandex.ru

ТРОФИМОВ, Артем Александрович — научный сотрудник Лаборатории востоковедения и сравнительно-исторического языкознания ШАГИ РАНХиГС (Москва), artemii.trofimov@gmail.com

Note for Contributors

Journal of Language Relationship welcomes submissions from everyone specializing in comparative-historical linguistics and related disciplines, in the form of original articles as well as reviews of recent publications. All such submissions should be sent to the managing editor:

G. Starostin
Institute for Oriental and Classical Studies
Russian State University for the Humanities
125267 Moscow, Russia
Miuskaya Square, 6
E-mail: gstarst@rinet.ru

Articles are published preferably in English or Russian, although publication of texts in other major European languages (French, German, etc.) is possible. Each article should be accompanied with an abstract (not exceeding 300 words) and keywords.

For more detailed guidelines on article submission and editorial policies, please see our website at: <http://www.jolr.ru> or address the editorial staff directly at gstarst@rinet.ru.

Будущим авторам

Журнал *Вопросы языкового родства* принимает заявки на публикацию оригинальных научных статей, а также рецензий от всех, кто специализируется в области сравнительно-исторического языкознания и смежных дисциплин. Рукописи можно высылать непосредственно заместителю главного редактора по адресу:

125267 Москва
Миусская площадь, д. 6
Российский государственный гуманитарный университет
Институт восточных культур и античности
Г. Старостину
E-mail: gstarst@rinet.ru

Предпочтительные языки публикации — английский или русский, хотя возможна также публикация статей на других европейских языках (французский, немецкий и т. п.). К каждой статье обязательно прикладывается резюме (не более 300 слов) и список ключевых слов.

Подробнее о требованиях к оформлению рукописи, редакционной политике журнала и т. п. вы можете узнать на нашем сайте по адресу: <http://www.jolr.ru> или же непосредственно, обратившись к редакции по электронной почте (gstarst@rinet.ru).